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Utlåtande Rotel I (Dnr KS 2018/453 och 2018/1509)

Ändring i reglementen för vissa facknämnder samt 
stadsdelsnämnderna
Ändring i reglementen för arbetsmarknadsnämnden, 
avfallsnämnden, exploateringsnämnden, 
fastighetsnämnden, idrottsnämnden, kulturnämnden, miljö- 
och hälsoskyddsnämnden, servicenämnden, 
socialnämnden, stadsbyggnadsnämnden, trafiknämnden, 
utbildningsnämnden, äldrenämnden, 
överförmyndarnämnden och stadsdelsnämnderna

Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande.
Ändringar i reglementen för arbetsmarknadsnämnden, avfallsnämnden, 
exploateringsnämnden, fastighetsnämnden, idrottsnämnden, 
kulturnämnden, miljö- och hälsoskyddsnämnden, servicenämnden, 
socialnämnden, stadsbyggnadsnämnden, trafiknämnden, 
utbildningsnämnden, äldrenämnden, överförmyndarnämnden och 
stadsdelsnämnderna enligt bilagor 2-16 till utlåtandet godkänns.

Föredragande borgarrådet Anna König Jerlmyr anför följande.

Ärendet

Stadsledningskontoret har gjort en översyn av vissa reglementen, 
diarienummer 2018/453, utifrån kommunfullmäktiges beslut om budget 2018 
och ny kommunallag (2017:725) från och med den 1 januari 2018 samt 
dataskyddsförordning (dir 2016:15) som trädde i kraft den 25 maj 2018. Viss 
övrig korrigering har gjorts utifrån ändringar i olika lagrum. Revidering av 
reglementena utifrån budget 2019 ingår inte i detta ärende.

Hemställan om ändringar i exploateringsnämndens reglemente, 
diarienummer 2018/1509, har in-kommit från exploateringsnämnden och 
behandlas i ärendet. 
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Förslag om att avskaffa kulturnämndens kulturmiljöutskott har inkommit 
och behandlas i ärendet.

Utöver detta har vissa redaktionella ändringar genomförts och tidigare 
gällande uppdrag har förtydligats.

Beredning

Ärendet med diarienummer 2018/453 har initierats av stadsledningskontoret 
och remitterats till arbetsmarknadsnämnden, avfallsnämnden, 
exploateringsnämnden, fastighetsnämnden, idrottsnämnden, kulturnämnden, 
miljö- och hälsoskyddsnämnden, servicenämnden, socialnämnden, 
stadsbyggnadsnämnden, trafiknämnden, utbildningsnämnden, äldrenämnden, 
överförmyndarnämnden och samtliga stadsdelsnämnder. 
Exploateringskontoret, stadsbyggnadskontoret, trafikkontoret, 
överförmyndarförvaltningen och Skärholmens stadsdelsförvaltning har 
inkommit med kontorsyttranden. Samtliga kontorsyttranden, förutom yttrandet 
från Skärholmens stadsdelsförvaltning, har anmälts i respektive nämnd. 
Avfallsnämnden har inte inkommit med svar. Trafikkontoret har svarat å 
avfallsnämndens vägnar att rätt namn på bolaget ska vara Stockholm Vatten 
och Avfall AB och inte Stockholm Avfall AB. 

Ärendet med diarienummer 2018/1509 har initierats av 
exploateringsnämnden och avser ändring av exploateringsnämndens 
reglemente i den del som handlar om att utöka exploateringsnämndens 
bemyndigande att få träffa vissa tilläggsavtal till av kommunfullmäktige 
godkända avtal. Ärendet har inte remitterats. Vissa förändringar i 
reglementena har gjorts efter remissrundan, baserat på remissinstansernas 
synpunkter.

Arbetsmarknadsnämnden anser att de ändringar som föreslås gällande 
arbetsmarknadsnämndens reglemente är bra och har därutöver inga synpunkter 
på förslaget.

Exploateringskontoret anser att vissa av formuleringarna i de nya tilläggen 
riskerar att bidra till oklarheter i reglementets terminologi.

Fastighetsnämnden har ett antal synpunkter på förslaget och föreslår 
därutöver att den nuvarande regeln om stöd till livsmedelsförsörjningen ska tas 
bort.

Idrottsnämnden anser att stadsledningskontorets föreslagna förändringar är 
bra och vill dessutom föreslå några ytterligare förändringar.

Kulturnämnden föreslår bland annat att kulturnämndens kulturmiljöutskott 
inte längre bör finnas med i reglementet för kulturnämnden.
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Miljö- och hälsoskyddsnämnden anser att reglementet bör förtydligas för att 
det på ett bättre sätt ska spegla nämndens faktiska uppgifter.

Servicenämnden bedömer att ändringarna i stort speglar nämndens faktiska 
uppgifter, men menar att skrivningen om att tillhandahålla ”statistiska 
uppgifter från lönesystemet för uppföljning inom staden” inte längre är en 
tjänst som nämnden utför och bör strykas.

Socialnämnden finner att förslagen till ändringar i stort sett är adekvata, 
men föreslår ett antal förtydliganden.

Stadsbyggnadskontoret tillstyrker i huvudsak förslaget, men anser att 
ansvar för stadens energirådgivning inte bör åläggas stadsbyggnadsnämnden 
då denna verksamhet, även avseende byggnadstekniska frågor, utförs av annan 
part, där staden närmast företräds av miljö- och hälsoskyddsnämnden.

Trafikkontoret vidhåller att begreppet parkeringsrörelse bör bibehållas, 
samt vill uppmärksamma att kameraövervakningslagen kommer att ersättas av 
ny lag som ska heta kamerabevakningslagen.

Utbildningsnämnden ser positivt på kommunstyrelsens förtydliganden av
utbildningsnämndens reglemente, men föreslår korrigeringar som gäller 
nämndens ansvar för omsorg under tid då förskola eller fritidshem inte 
erbjuds. 

Äldrenämnden ställer sig övergripande positiv till ändringarna i nämndens 
reglemente.

Överförmyndarförvaltningen anser att det för nämnden aktuella tillägget är 
relevant, men föreslår en annan formulering.

Bromma stadsdelsnämnd har inget att invända mot de förändringar som 
föreslås.

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har inget att erinra mot tillägget 
om att stadsdelsnämnderna har hand om tillsyn över elektroniska cigaretter 
som följer av Lag (2017:425) om elektroniska cigaretter och 
påfyllnadsbehållare. Hänvisning till den nya lagen saknas i reglementet samt 
att tillsynen ska gälla ”försäljning”.

Farsta stadsdelsnämnd föreslår bland annat en enklare skrivning av den 
komplettering som gäller ansvaret enligt socialtjänstlagen.

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har inga synpunkter på förslagen 
till ändringar i reglementet.

Hässelby-Vällingby stadsdelsnämnd har inga synpunkter på förslagen till 
ändringar i reglementet.

Kungsholmens stadsdelsnämnd välkomnar de föreslagna förändringarna 
och har inga synpunkter på förslaget.
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Norrmalms stadsdelsnämnd har inget att invända mot de föreslagna 
ändringarna i reglementet för stadsdelsnämnderna.

Rinkeby-Kista stadsdelsnämnd har inget att erinra mot förslaget utan är 
positiv till de ändringar och förtydliganden som föreslås.  

Skarpnäcks stadsdelsnämnd anser att den föreslagna specificeringen av 
stadsdelsnämnds ansvar inom socialtjänsten bör omformuleras.

Skärholmens stadsdelsförvaltning ser positivt på förändringarna och har i 
övrigt inga synpunkter.

Spånga-Tensta stadsdelsnämnd anser att de föreslagna förändringarna i 
reglemente för stadsdelsnämnderna överlag är välgrundade och bidrar till att 
förtydliga stadsdelsnämndens uppdrag.

Södermalms stadsdelsnämnd har inget att invända mot de föreslagna 
ändringarna i reglementet för stadsdelsnämnderna.

Älvsjö stadsdelsnämnd ställer sig bakom de föreslagna ändringar i 
reglementet som är en anpassning till de uppgifter som gäller idag.

Östermalms stadsdelsnämnd har endast språkliga förslag till förändringar.

Mina synpunkter

Det är angeläget att förändringar som sker i nämndernas uppdrag återges i 
reglementena. I övrigt delar jag stadsledningskontorets bedömning och 
hänvisar till de föreslagna förändringarna i reglementena. Reglementen 
kommer framöver att uppdateras och revideras utifrån kommunfullmäktiges 
budget för 2019.

Bilagor
1. Reservationer m.m.
2. Reglemente för arbetsmarknadsnämnden
3. Reglemente för avfallsnämnden
4. Reglemente för exploateringsnämnden
5. Reglemente för fastighetsnämnden
6. Reglemente för idrottsnämnden
7. Reglemente för kulturnämnden
8. Reglemente för miljö- och hälsoskyddsnämnden
9. Reglemente för servicenämnden
10. Reglemente för socialnämnden
11. Reglemente för stadsbyggnadsnämnden
12. Reglemente för trafiknämnden
13. Reglemente för utbildningsnämnden
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14. Reglemente för äldrenämnden
15. Reglemente för överförmyndarnämnden
16. Reglemente för stadsdelsnämnderna

Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådets förslag.

Kommunstyrelsen delar borgarrådsberedningens uppfattning och föreslår att 
kommunfullmäktige beslutar följande.

Ändringar i reglementen för arbetsmarknadsnämnden, avfallsnämnden, 
exploateringsnämnden, fastighetsnämnden, idrottsnämnden, 
kulturnämnden, miljö- och hälsoskyddsnämnden, servicenämnden, 
socialnämnden, stadsbyggnadsnämnden, trafiknämnden, 
utbildningsnämnden, äldrenämnden, överförmyndarnämnden och 
stadsdelsnämnderna enligt bilagor 2-16 till utlåtandet godkänns.

Stockholm den 27 mars 2019

På kommunstyrelsens vägnar:
A N N A  K Ö N I G  J E R L M Y R

Mats Larsson
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Remissammanställning

Ärendet

Stadsledningskontoret har gjort en översyn av vissa reglementen, 
diarienummer 2018/453, utifrån kommunfullmäktiges beslut om budget 2018 
och ny kommunallag (2017:725) från och med den 1 januari 2018 samt 
dataskyddsförordning (dir 2016:15) som trädde i kraft den 25 maj 2018. Viss 
övrig korrigering har gjorts utifrån ändringar i olika lagrum. Revidering av 
reglementena utifrån budget 2019 ingår inte i detta ärende.

Hemställan om ändringar i exploateringsnämndens reglemente, 
diarienummer 2018/1509, har in-kommit från exploateringsnämnden och 
behandlas i ärendet. 

Förslag om att avskaffa kulturnämndens kulturmiljöutskott har inkommit 
och behandlas i ärendet.

Utöver detta har vissa redaktionella ändringar genomförts och tidigare 
gällande uppdrag har förtydligats.

Stadsledningskontoret

Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande daterat den 20 februari 2019 har i 
huvudsak följande lydelse.

Stadsledningskontoret konstaterar att utöver den generella översyn som gjorts av de 
berörda nämndernas reglementen så har exploateringsnämnden i särskild ordning 
inkommit med en hemställan om ändringar i nämndens reglemente. Nu gällande 
lydelse av § 9 i exploateringsnämndens reglemente innefattar ett bemyndigande för 
nämnden att träffa tilläggsavtal till av kommunfullmäktige godkända avtal rörande 
förvärv, överlåtelse eller upplåtelse av fast egendom, om det är nödvändigt för att avtal 
inte ska förfalla. 

Exploateringsnämnden erfar nu att andra ändringar av godkända avtal kan vara 
nödvändiga för att säkerställa genomförandet av den exploatering som i regel är 
kopplad till marköverlåtelsen. Det föreslagna bemyndigandet är begränsat på så sätt att 
ändringar i av kommunfullmäktige godkända avtal inte får vara av principiell 
betydelse. Vidare får ändringarna endast vara av mindre ekonomisk betydelse samt 
inte medföra att staden erhåller en försämrad ekonomisk säkerhet.

Vid exploateringsprojekt ingår normalt överlåtelseavtalet i en överenskommelse 
om exploatering som inrymmer ett större spektrum av avtalsvillkor än vad som hör till 
en ren fastighetsöverlåtelse.

Det kan ofta passera en betydande tid från det att ett förslag till avtal förs fram till 
kommunfullmäktige till dess att genomförandet påbörjas. 
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Under denna tid kan omständigheter hinna inträffa eller bli kända som 
nödvändiggör justeringar i träffat avtal. 

Exploateringsnämndens förslag innefattar även en rätt för nämnden att genom 
tilläggsavtal godkänna byte av avtalspart under förutsättning att avtalsparten ingår i 
samma koncern som tidigare avtalspart och att den nya avtalsparten ensam eller 
genom godtagbar säkerhet kan förväntas fullgöra samtliga åtaganden i avtalet med 
staden. Idag är det mycket vanligt att byggherrar skapar särskilda bolag som formellt 
träder in som ägare av fastighet eller tomträtt i ett exploateringsprojekt. De tilltänkta 
bolagen kan ibland komma in sent i processen, först efter kommunfullmäktiges beslut, 
varvid ett eventuellt tilläggsavtal måste hanteras av kommunfullmäktige på nytt.
Stadsledningskontoret delar kulturnämndens uppfattning att de frågor som behandlats 
av kulturnämndens kulturmiljöutskott har fått större vikt och belyser fler aspekter än 
tidigare och stadsledningskontoret instämmer i kulturnämndens uppfattning att 
ärendena bör behandlas av kulturnämnden. Stadsledningskontoret förslår att 
kulturnämndens reglemente ändras i § 4 och att kulturnämndens kulturmiljöutskott 
utgår ur reglementet.

Beredning

Ärendet med diarienummer 2018/453 har initierats av stadsledningskontoret 
och remitterats till arbetsmarknadsnämnden, avfallsnämnden, 
exploateringsnämnden, fastighetsnämnden, idrottsnämnden, kulturnämnden, 
miljö- och hälsoskyddsnämnden, servicenämnden, socialnämnden, 
stadsbyggnadsnämnden, trafiknämnden, utbildningsnämnden, äldrenämnden, 
överförmyndarnämnden och samtliga stadsdelsnämnder. 
Exploateringskontoret, stadsbyggnadskontoret, trafikkontoret, 
överförmyndarförvaltningen och Skärholmens stadsdelsförvaltning har 
inkommit med kontorsyttranden. Samtliga kontorsyttranden, förutom yttrandet 
från Skärholmens stadsdelsförvaltning, har anmälts i respektive nämnd. 
Avfallsnämnden har inte inkommit med svar. Trafikkontoret har svarat å 
avfallsnämndens vägnar att rätt namn på bolaget ska vara Stockholm Vatten 
och Avfall AB och inte Stockholm Avfall AB. 

Ärende 2018/1509 har initierats av exploateringsnämnden och avser 
ändring av exploateringsnämndens reglemente i den del som handlar om att 
utöka exploateringsnämndens bemyndigande att få träffa vissa tilläggsavtal till 
av kommunfullmäktige godkända avtal. Ärendet har inte remitterats. 

Vissa förändringar i reglementena har gjorts efter remissrundan, baserat på 
remissinstansernas synpunkter.
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Arbetsmarknadsnämnden

Arbetsmarknadsnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 17 april 2018 
följande.

Arbetsmarknadsnämnden beslutade att hänvisa till förvaltningens 
tjänsteutlåtande som sitt svar på remissen.

Arbetsmarknadsförvaltningens tjänsteutlåtande daterat den 10 april 2018 har 
i huvudsak följande lydelse.

Arbetsmarknadsförvaltningen anser att, utifrån förändrad lagstiftning och förtydligat 
uppdrag, de ändringar som föreslås gällande arbetsmarknadsnämndens reglemente är 
bra och har därutöver inga synpunkter på förslaget.

Exploateringskontoret

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande daterat den 4 maj 2018 har i 
huvudsak följande lydelse.

Exploateringskontoret har inget att erinra mot föreslagna ändringar i§ 2 p. 1-2, § 3 p. 6 
och§ 4.

Gällande ändringen i § 3 p. l har kontoret i sak ingen erinran mot att 
beloppsgränsen vid förvärv ej kopplade till andra investeringsprojekt begränsas till 50 
000 000 kronor.

Sett till hur den nya lydelsen är formulerad anser dock kontoret att det kan uppstå 
otydligheter.

Tillägget "Enskilda förvärv ej kopplade till andra investeringsprojekt [ ... 
]"innehåller begrepp som inte omnämns i reglementet i övrigt. Ambitionen bör vara att 
reglementet ska kunna läsas oberoende av andra stadsintema dokument vars innehåll 
kan komma att förändras. För en utomstående kan tillägget ge upphov till frågorna vad 
som avses med ett investeringsprojekt. Är t.ex. ett enskilt förvärv ett 
investeringsprojekt? I vilka situationer anses ett förvärv (i egenskap av 
investeringsprojekt) vara kopplat respektive inte kopplat till andra investeringsprojekt?

Vidare skulle det kunna framstå som oklart huruvida den avsedda begränsningen 
endast omfattar köp eller om den även omfattar markbyten. Detta med anledning av att 
tillägget specifikt talar om enskilda förvärv medan den närmast föregående meningen i 
samma punkt talar om dels förvärv, dels om överlåtelse och byte av mark/och eller 
byggnad. Förvärv anses i och för sig normalt inkludera bl.a. markbyte men eftersom 
nuvarande terminologi i reglementet indikerar en åtskillnad mellan begreppen förvärv 
och markbyte, skulle det kunna vara motiverat att förtydliga om även markbyten 
avses.
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Fastighetsnämnden

Fastighetsnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 22 maj 2018 följande.
Fastighetsnämnden beslutar att godkänna kontorets förslag till remissvar 
och överlämnar det till kommunstyrelsen.

Fastighetskontorets tjänsteutlåtande daterat den 2 maj 2018 har i huvudsak 
följande lydelse.

Specialbyggnader
I andra paragrafen i fastighetsnämndens reglemente behandlas nämndens uppgifter. I 
punkten 1 som reglerar vilka typer av byggnader som fastighetsnämnden har uppgift 
att förvalta föreslås ett tillägg avseende ”specialbyggnader”. Fastighetskontoret anser 
att betydelsen av detta uttryck är oklar. Specialbyggnader kan vara vad som helst. 
Kontoret efterfråga därför en precisering i form av en tydligare formulering. 

Bostadsrätter
I andra paragrafen punkten 4 regleras nämndens ansvar avseende bostadsrätter. 
Punkten har följande lydelse:

4. Nämnden har till uppgift att inom sitt verksamhetsområde förvärva och överlåta 
samt förvalta stadens bostadsrätter. I förvaltningen ingår att upplåta bostadsrätter med 
hyresrätt

I punkten 5 i samma paragraf har stadsledningskontoret gjort ett tillägg avseende 
förvärv och överlåtelse av bostadsrätter enligt följande: 

5. Nämnden har till uppgift att inom sitt verksamhetsområde handha frågor om 
förvärv och överlåtelse av fastigheter och bostadsrätter

Tillägget synes inte behövas då detta redan regleras i punkten 4 i samma paragraf. 
Fastighetskontoret har svårt att se någon skillnad mellan förvärva och överlåta som 
anges i punkten 4 och handa frågor om förvärv och överlåtelse som regleras i punkten 
5, varför kontoret föreslår att meningen ”och bostadsrätter” i punkten 5 inte införs i 
reglementet. 

Ny- och ombyggnationer
Fastighetskontoret välkomnar att detta ansvarsområde förs in i reglementet, då 
fastighetsnämndens ansvar för dessa uppgifter har ökat de senaste åren. 

Fastighetskontoret föreslår dock att även tillbyggnad anges i paragrafen. 
Ombyggnad och tillbyggnad har olika betydelse och används bland annat i plan- och 
bygglagen, PBL. Ombyggnad är en form av ändring av byggnad. Tillbyggnad 
definieras som en ändring av en byggnad som innebär en ökning av byggnadens 
volym. Fastighetskontoret föreslår därför att tillbyggnad läggs till. Den nya punkten 6 
får då följande lydelse: 
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”Nämnden har till uppgift inom sitt verksamhetsområde genomföra ny-, till- och 
ombyggnationer.”

Avgifter och föreskrifter
Stadsledningskontoret föreslår en revidering av den tidigare punkten 10 i andra 
paragrafen i reglementet. Förslaget innebär att nämndens rätt att besluta om taxor och 
avgifter samt utfärda ordningsföreskrifter tas bort. Fastighetskontoret är positiv till 
denna ändring då de uppgifter som tas bort är uppgifter som enligt kommunallagen 
tillkommer kommunfullmäktige och inte en kommunal nämnd. 

Förvärv och överlåtelser
Stadsledningskontoret har föreslagit ett tillägg i delegationsbestämmelsen i tredje 
paragrafen punkten 1. Tillägget är kursiverat.

”Inom sitt verksamhetsområde får nämnden utan kommunfullmäktiges särskilda 
bemyndigande inom ramen för av kommunfullmäktige årligen anvisade medel, och på 
villkor i övrigt som kommunfullmäktige kan föreskriva, besluta om förvärv, utom 
förköp, och överlåtelse av mark och/eller byggnad under förutsättning att 
köpeskillingen inte överstiger

90 000 000 kronor och att ärendet inte är av principiell beskaffenhet eller annars av 
större vikt. Enskilda förvärv ej kopplade till andra investeringsprojekt ska beslutas av 
kommunfullmäktige om köpeskillingen överstiger 50 000 000 kronor. Nämnden får 
besluta om byte av mark och/eller byggnad endast under förutsättning att värdet av den 
egendom staden avhänder sig inte överstiger 90 000 000 kronor.”

Förslaget torde främst avse förvärv av mark och/eller byggnader som inte finns 
upptagna i budgeten och inte är kopplade till några investeringsprojekt. Enligt 
förslaget kan förvärv där köpeskillingen uppgår till högst 50 mnkr beslutas av 
fastighetsnämnden. 

Om däremot ett förvärv mark och/eller byggnader ryms inom ramen för 
kommunfullmäktiges budget kan förvärv där köpeskillingen uppgår till högst 90 mnkr 
beslutas av fastighetsnämnden. 

Den nuvarande regeln som ger fastighetsnämnden rätt att besluta om försäljningar 
av mark och/eller byggnader om köpeskillingen inte överstiger 90 mnkr kvarstår 
också. 

Stadsledningskontorets förslag torde avse att den nuvarande delegationsregeln bör 
anpassas till stadens system för investeringar (SSIP). Stadsledningskontorets förslag 
har dock inte blivit helt lättförståeligt. Därtill omnämns inte några beloppsgränser 
avseende bostadsrätter.

Mot denna bakgrund föreslår fastighetskontoret att den nuvarande punkten 1 i 
paragraf tre delas upp så att regler om förvärv, överlåtelse och byte separeras samt att 
även förvärv och överlåtelser av bostadsrätter omnämns. Vidare att uttrycket ”anvisade 
medel” ändras till ”anvisade investeringsmedel”. Fastighetskontoret föreslår att 
nuvarande punkten 1 i paragraf tre får följande lydelse:
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1. ”Inom sitt verksamhetsområde får nämnden utan kommunfullmäktiges 
särskilda bemyndigande inom ramen för av kommunfullmäktige årligen anvisade 
investeringsmedel och på villkor i övrigt som kommunfullmäktige kan föreskriva, 
besluta om förvärv av mark och/eller byggnad eller bostadsrätt under förutsättning att 
köpeskillingen inte överstiger 90 000 000 kronor och att ärendet inte är av principiell 
beskaffenhet eller annars av större vikt. Enskilda förvärv av mark och/eller byggnad 
eller bostadsrätt som inte ryms inom ramen för av kommunfullmäktige årligen 
anvisade investeringsmedel får beslutas av fastighetsnämnden om köpeskillingen inte 
överstiger 50 000 000 kronor.” 

2. ”Inom sitt verksamhetsområde får nämnden utan kommunfullmäktiges 
särskilda bemyndigande besluta om överlåtelse av mark och/eller byggnad eller 
bostadsrätt under förutsättning att köpeskillingen inte överstiger 90 000 000 kronor 
och att ärendet inte är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt.”

3. ”Inom sitt verksamhetsområde får nämnden utan kommunfullmäktiges 
särskilda bemyndigande inom ramen för av kommunfullmäktige årligen anvisade 
investeringsmedel och på villkor i övrigt som kommunfullmäktige kan föreskriva 
besluta om byte av mark och/eller byggnad eller bostadsrätt endast under förutsättning 
att värdet av den egendom staden avhänder sig inte överstiger 90 000 000 kronor.”

Kontorets eget förslag angående tillförsel av färskvaror
Fastighetskontoret föreslår för egen del att den nuvarande punkten 9 i paragraf två i 
reglementet ska strykas. Punkten har för närvarande följande lydelse:

”Nämnden har till uppgift att stödja tillförseln av färskvaror och andra 
livsförnödenheter till staden samt att stödja handeln med sådana förnödenheter.” 

Ansvaret rör tillförsel av färskvaror och andra livsförnödenheter till staden samt att 
stödja handeln med sådana förnödenheter. Fastighetsnämnden har inte längre några 
sådana uppgifter. 

Krisberedskapen ligger sedan många år tillbaka på kommunstyrelsen och dess 
krisledningsnämnd. Förvaltningen av stadens saluhallar regleras i punkten 1 i paragraf 
två. Torghandel finns reglerad i punkten 8 i paragraf två.  

Idrottsnämnden

Idrottsnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 22 maj 2018 följande.
Idrottsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till 

kommunstyrelsen som svar på remissen.

Idrottsförvaltningens tjänsteutlåtande daterat den 23 april 2018 har i 
huvudsak följande lydelse.

Remissen innehåller inga enskilda kommentarer till de föreslagna ändringarna därför 
lämnas remissvaret utifrån den förutsättningen. 
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- Förändringen av punkt 4, där skolidrottshallar har flyttats upp från 
punkt 5 och lagts till är bra och förvaltningen ser inga skäl till att det skulle vara två 
separata punkter.

- Förändringen av tidigare punkt 6, nu punkt 5, där samlingslokaler och 
möteslokaler stryks är logiskt eftersom idrottsnämnden inte bör handha ärenden 
rörande nolltaxa och subventioner för andra nämnder.

- Förändringen i punkt 7 om att stryka camping är bra då ansvaret för 
campingfrågor överfördes till fastighetsnämnden 2011 enligt beslut av 
kommunfullmäktige.

Idrottsförvaltningen anser att stadsledningskontorets föreslagna förändringar är bra 
och vill dessutom föreslå några ytterligare förändringar: (Kursiv text föreslås tas bort 
och fet text är förslag på ny text).

2 §
Idrottsnämnden har hand om idrotts- och friluftsverksamhet i den mån det inte 
tillkommer annan nämnd eller kommunfullmäktige inte för särskilt fall beslutar annat.

Med den begränsning som nyss sagts ska nämnden särskilt

1. följa utvecklingen inom sitt verksamhetsområde och främja idrott och friluftsliv 
för stadens invånare,

1. främja stockholmarnas folkhälsa genom att erbjuda och utveckla 
möjligheter till idrott och friluftsliv

2. (ny punkt) vara primär samtalspartner med idrottsföreningar, regionala 
idrottsförbund och andra sammanslutningar för idrott och friluftsliv

3. inom sitt verksamhetsområde ombesörja stadens bidragsgivning och stöd i övrigt 
åt föreningar och sammanslutningar samt stipendieverksamhet

4. anordna samt i övrigt och samordna stadens fritidsverksamhet för barn och 
ungdomar med funktionsnedsättning samt utveckla fritidsverksamhet för vuxna med 
funktionsnedsättning med insatsen särskilt boende enligt LSS

5. upplåta gymnastiksalar och skolidrottshallar under den tid då lokalerna inte 
används för ändamål inom skolans verksamhetsområde

6. handha ärenden rörande nolltaxa och subventioner för upplåtelser av 
idrottsanläggningar.

7. handha ärenden om lokal lotteriverksamhet
8. handha frågor rörande fiskevård inom stadens vatten samt frågor rörande 

friluftsverksamhet
Idrottsförvaltningen föreslår att under § 2, 
- Punkt 1, formulera om punkten genom att ändra skrivelsen om att 

följa utvecklingen till att erbjuda och utveckla möjligheter till idrott och friluftsliv samt 
att främja stockholmarnas folkhälsa. Den nya formuleringen harmonierar bättre till 
stadens idrottspolitiska program och ger idrottsnämnden en aktivare roll. 

- Förslag på att lägga till en ny punkt, punkt 2, vara en primär 
samtalspartner med idrottsföreningar, regionala idrottsförbund och andra 
sammanslutningar för idrott och friluftsliv. Skrivningen finns i kommunfullmäktiges 
budget 2018 som en beskrivning av idrottsförvaltningens ansvar och är en viktig 
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förutsättning för att idrottsfrågorna hanteras av idrottsnämnden ur ett 
helhetsperspektiv.

- Under punkt 4, önskar vi en redaktionell ändring för ett enklare språk 
samt ett tydliggörande om att anordna och samordna för barn och ungdomar men att 
utveckla för vuxna.

Förvaltningen föreslår att idrottsnämnden överlämnar förvaltningens 
tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

 
Jämställdhetsanalys
Reglementet för idrottsnämnden reglerar nämndens ansvar och uppdrag som vänder 
sig till alla stockholmare, därmed är inte en jämställdhetsanalys tillämpbar. 

Kulturnämnden

Kulturnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 17 april 2018 följande.
Att som svar på remissen överlämna förvaltningarnas tjänsteutlåtande till 
kommunstyrelsen

Särskilt uttalande gjordes av Emilia Bjuggren m.fl. (alla S), Micke Seid m.fl. 
(alla MP) och Ann Mari Engel m.fl. (alla V), bilaga 1.

Ersättaryttrande gjordes av Sofia Lundin (Fi) som hänvisade till särskilt 
uttalande gjort av Socialdemokraterna, Miljöpartiet och Vänsterpartiet.

Kulturförvaltningens och stadsarkivets tjänsteutlåtande daterat den 29 mars 
2018 har i huvudsak följande lydelse.

Kulturförvaltningen föreslår att under § 2 punkt nr 4 ändra ordet utsmyckning till ordet 
gestaltning för att bättre motsvara de begrepp som används i beredningen av dessa 
frågor. Lydelsen blir då följande:

- ”bedriva utställnings- och programverksamhet, svara för konstnärlig 
gestaltning av allmänna platser” (Ändring/tillägg i kursivt)

Kulturförvaltningen anser vidare att stödet till de allmänna samlingslokalerna och 
hemgårdarna inte behöver specificeras särskilt i reglementet, såsom 
stadsledningskontoret föreslår under § 2, punkt 5. Detaljer om nämndens olika 
stödformer framgår av budget, men har tidigare inte preciseras i nämndens reglemente. 
Däremot anser kulturförvaltningen att lydelsen bör vara följande:
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- ”inom sitt verksamhetsområde ombesörja stadens bidragsgivning till 
kulturell och konstnärlig verksamhet samt stipendieverksamhet.” (Tillägg 
i kursiv)

Kulturförvaltningen föreslår vidare att kulturnämndens kulturmiljöutskott inte längre 
bör finnas med i reglementet för kulturnämnden. Kulturnämndens kulturmiljöutskott 
inrättades efter beslut i kommunfullmäktige 2015-03-30 för att besluta på 
kulturnämndens vägnar avseende utlåtande i program, detaljplane-, bygglovs- och 
rivningsremisser. Sedan dess har kulturförvaltningens handläggning av dessa ärenden 
breddats till att omfatta fler aspekter än bara kulturmiljö. Breddningen har gjorts 
utifrån stadens nya översiktsplan, där kulturlivet finns med som ett allmänt intresse vid 
utbyggnaden av staden. Därför anser kulturförvaltningen att remissvar i plan- och 
bygglovsärenden av större vikt eller principiell betydelse bör beslutas av 
kulturnämnden.

Kulturförvaltningen föreslår vidare följande ändring och tillägg under § 3: 
”Nämnden utgör stadens kompetens i arkeologiska, och stadsbyggnadshistoriska 
frågor samt kulturlivsfrågor och är remissinstans i bygglovs- och detaljplaneärenden 
som kan förutses påverka eller förändra kulturhistoriskt värdefulla miljöer eller har 
betydelse för kulturlivet.” (Ändringar i kursiv.) Ändringen föreslås för att bättre spegla 
kulturnämndens verksamhet. Utöver ändringsförslagen ovan anser kulturförvaltningen 
att viktiga publika verksamheter som Liljevalchs och evenemangsavdelningen bör 
finnas omnämnda i reglementet. Stadsarkivets föreslår att under § 2 punkt nr 10 ta bort 
”.och landsarkiven” ur reglementet. Lydelsen under punkt nr 10 blir då enligt följande:

- ”vid avgifternas bestämmande ska arkivmyndigheten följa de avgifter som 
gäller för Riksarkivet.”

Motiveringen till borttagandet av ”landsarkiven” är att sedan några år tillbaka är 
Riksarkivet en organisation och landsarkivfunktionen har därmed upphört.

I övrigt ställer sig kulturförvaltningen och Stadsarkivet bakom 
stadsledningskontorets förslag om ändring av kulturnämndens reglemente. 
Sammanställning av kulturförvaltningens och Stadsarkivets förslag

Lydelse enligt 
stadsledningskontorets förslag

Lydelse enligt kulturförvaltningens/ 
Stadsarkivets förslag

1. § 2 punkt nr 4
”bedriva utställnings- och program-
verksamhet, svara för konstnärlig 
utsmyckning av allmänna platser”

”bedriva utställnings- och program-
verksamhet, svara för konstnärlig 
gestaltning av allmänna platser”

2. § 2 punkt nr 5 ”inom sitt verksamhetsområde 
ombesörja stadens bidragsgivning till 
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”inom sitt verksamhetsområde 
ombesörja stadens bidragsgivning 
till kulturell verksamhet, 
stipendieverksamhet samt stödet till 
de allmänna samlingslokalerna och 
hemgårdarna.”

kulturell och konstnärlig verksamhet 
samt stipendieverksamhet.”

3. § 2 punkt nr 10
”vid avgifternas bestämmande ska 
arkivmyndigheten följa de avgifter 
som gäller för Riksarkivet och 
landsarkiven.”

”vid avgifternas bestämmande ska 
arkivmyndigheten följa de avgifter 
som gäller för Riksarkivet”

4. § 3
”Nämnden utgör stadens kompetens 
i arkeologiska, och 
stadsbyggnadshistoriska frågor och 
är remissinstans i bygglovs- och 
detaljplaneärenden som kan förutses 
påverka eller förändra 
kulturhistoriskt värdefulla miljöer 
eller har betydelse för kulturlivet.”

”Nämnden utgör stadens kompetens i 
arkeologiska och byggnadshistoriska 
frågor samt kulturlivsfrågor och är 
remissinstans i bygglovs- och 
detaljplaneärenden som kan förutses 
påverka eller förändra kulturhistoriskt 
värdefulla miljöer eller har betydelse 
för kulturlivet.”

5. § 4
”Nämnden ska ha ett särskilt utskott 
som handhar arkivfrågor och ett
kulturmiljöutskott.”

”Nämnden ska ha ett särskilt utskott 
som handhar arkivfrågor.”

Miljö- och hälsoskyddsnämnden

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 15 maj 
2018 följande.

1. Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att överlämna förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen.

2. Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att omedelbart justera 
paragrafen.

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande daterat den 2 maj 2018 har i huvudsak 
följande lydelse.

Förvaltningens synpunkter på de föreslagna ändringarna
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2 § 
Stadsledningskontorets förslag: Stadsledningskontoret föreslår att 2 § p. 3, som 
handlar om nämndens tillsynsområden, kompletteras med en hänvisning till 
smittskyddslagstiftningen.

Förvaltningens synpunkter: Nämndens roll inom ramen för smittskyddet är att 
ansvara för smittspårning, förebyggande arbete och sanering av objektburen smitta 
enligt 9 kap. 15 § miljöbalken och lag (2006:1570) om skydd mot internationella hot 
mot människors hälsa. Nämnden har även enligt 9 kap. 14 § miljöbalken en skyldighet 
att utan dröjsmål underrätta smittskyddsläkaren om iakttagelser som kan vara av 
betydelse för smittskyddet för människor. Förvaltningen instämmer mot denna 
bakgrund i att det finns en pedagogisk poäng med att klargöra att nämnden har ett 
ansvar inom smittskyddet genom det föreslagna tillägget. Förvaltningen har därför 
ingenting att erinra mot ändringen i reglementets 2 §.

5 § 
Stadsledningskontorets förslag: Stadsledningskontoret föreslår att 5 § p. 2, som 
handlar om nämndens delegerade befogenhet att föra stadens talan i olika ärenden, 
uppdateras med en hänvisning till korrekta lagrum.

Förvaltningens synpunkter: Förvaltningen har inga synpunkter på ändringen i 
reglementets 5 §.

Förvaltningens synpunkter i övrigt med anledning av EU:s nya 
dataskyddsförordning
Enligt stadsledningskontorets tjänsteutlåtande är de föreslagna ändringarna i miljö- 
och hälsoskyddsnämndens och övriga nämnders reglementen framtagna bland annat 
med hänsyn till EU:s dataskyddsförordning (2016/679/EU). Ingen av de förändringar 
som föreslås i nämndens reglemente är dock påkallade av förordningen. Inte heller 
någon förändring av övriga nämnders reglementen förefaller vara en direkt 
konsekvens av dataskyddsförordningen.

Förvaltningen ser emellertid att dataskyddsförordningen föranleder en del 
frågeställningar som kan behöva hanteras i stadens reglementen. Det handlar dels om 
det kan finnas anledning att göra ett förtydligande i nämndens reglemente avseende 
nämndens uppdrag, och dels om förtydliganden som kan behöva göras i såväl 
kommunstyrelsens reglemente (som dock inte är föremål för denna remiss) som 
eventuella andra nämnders reglementen.

Miljö- och hälsoskyddsnämndens reglemente 
I 3 § reglementet anges nämndens allmänna uppdrag från kommunfullmäktige, utöver 
de lagstadgade myndighetsuppdrag som framgår av 2 §. Bestämmelsen kommer i och 
med dataskyddsförordningen få en förnyad och mer central betydelse. 

Enligt artikel 6.1 e) i dataskyddsförordningen får personuppgifter behandlas om 
behandlingen är nödvändig för att fullgöra en uppgift av allmänt intresse. Av 
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regeringens proposition 2017/18:105, ”Ny dataskyddslag”, framgår att den verksamhet 
som bedrivs av kommuner inom ramen för sin befogenhet är av allmänt intresse i 
dataskyddsförordningens mening (prop. s. 57). För att artikel 6.1 e) ska vara tillämplig 
räcker det dock inte med att verksamheten är av allmänt intresse; den behöver 
dessutom vara fastställd i enlighet med unionsrätten eller den nationella rätten. Enligt 
regeringen framgår sådana frivilliga åtaganden som en kommun gör inom ramen för 
sin allmänna befogenhet av gällande rätt genom att fastställas i det reglemente som 
fullmäktige utfärdar för den ansvariga nämnden (prop. s. 58). 

För att en personuppgiftsbehandling som nämnden utför inom ramen för sitt 
allmänna uppdrag, i den mån den inte är hänförlig till nämndens myndighetsutövning, 
ska omfattas av den lagliga grunden allmänintresse i art. 6.1 e) 
dataskyddsförordningen, krävs alltså att den går att hänföra till en uppgift som framgår 
av nämndens reglemente. Av denna anledning är det av stor betydelse att nämndens 
uppgifter enligt reglementet är tillräckligt tydliga och heltäckande för att kunna fylla 
denna funktion.

Sett i denna kontext anser förvaltningen att den nuvarande uppräkningen både är 
för snäv och otydlig för att på ett tillfredsställande sätt ringa in nämndens faktiska 
verksamhet. Informationsuppdraget är till exempel begränsat till miljötillståndet i 
staden, och riskerar därmed exkludera information om frågor som rör hälsoskydd, 
livsmedelslagstiftningen och övriga relevanta sakområden. Nämndens allmänna 
uppgifter är dessutom mer begränsade än den redovisning som görs för nämnden i 
stadens budget för 2018 (s. 173 f.) (och tidigare år). Nämndens viktiga roll som 
initiativtagare, samordnare, och deltagare i olika forsknings- och EU-projekt saknas 
dessutom i reglementet.

Förvaltningen föreslår därför att bestämmelsen förtydligas enligt förslaget nedan. 
Den nya bestämmelsen är utformad framförallt med de uppdragsbeskrivningar för 
nämnden som framgår av stadens budget för 2018 och tidigare år som grund. Syftet är 
inte att utöka nämndens uppgifter jämfört med idag, utan endast att reglementet på ett 
bättre sätt ska spegla nämndens faktiska uppgifter.

Nuvarande lydelse
1. Det ankommer på miljö- och 

hälsoskyddsnämnden att
genom miljöövervakning 
följa tillståndet i luft, mark, 
vatten och den biologiska 
mångfalden samt miljöns 
inverkan på människors 
hälsa

Föreslagen lydelse
1. Det ankommer på miljö- 

och hälsoskyddsnämnden 
attgenom 
miljöövervakning följa 
tillståndet i luft, mark, 
vatten och den biologiska 
mångfalden samt miljöns 
inverkan på människors 
hälsa,
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2. informera om 
miljötillståndet i staden

3. medverka i planering där 
miljöbalksfrågor berörs

4. genom sin expertkompetens 
inom miljöskydds- och 
naturvårdsområdet stödja 
nämnders och styrelsers 
miljöarbete

2. informera om 
miljötillståndet i staden 
samt informera och 
rådge allmänhet och 
företag om miljö-, hälso-, 
klimat-, naturvårds och 
livsmedelsfrågor, 
kemikalieanvändning, 
energieffektivisering och 
andra områden som 
omfattas av nämndes 
verksamhet, 

3. medverka i planering där 
miljöbalksfrågor berörs 
och bistå 
kommunstyrelsen och 
övriga nämnder inom 
miljöskydds- och 
naturvårdsområdet, 

4. stödja stadens nämnder 
och bolagsstyrelser i 
deras miljö- och 
klimatarbete, och

5. delta, leda, samordna 
och göra ansökningar om 
stöd till projekt för att 
utbyta erfarenheter och 
driva åtgärdsarbetet 
framåt inom ramen för 
nämndens verksamhet.

Kommunstyrelsens och övriga nämnders reglementen
Förvaltningen upplever att det i dagsläget inte är tydligt vilken fördelning av 
personuppgiftsansvaret som ska gälla mellan kommunstyrelsen och nämnderna för 
kommunövergripande system och behandlingar (tex. HR-behandlingar). Sveriges 
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Kommuner och Landsting rekommenderar att ansvaret för sådana 
kommunövergripande frågor regleras i kommunernas reglementen.

Enligt 5 § stadens allmänna reglemente (KFS 2008:12) är varje nämnd 
personuppgiftsansvarig för de personuppgifter som nämnden behandlar i sin 
verksamhet. Av 9 § kommunstyrelsens reglemente (KFS 2017:8) följer att 
kommunstyrelsen är personuppgiftsansvarig för de personuppgifter som styrelsen 
behandlar i sin verksamhet. Ingen av dessa reglementen är dock föremål för 
förevarande översyn.

Mot denna bakgrund vill förvaltningen lyfta frågan om det kan finnas skäl att se 
över även kommunstyrelsens reglemente i syfte att klargöra fördelningen av 
personuppgiftsansvaret enligt ovan. Samma fråga aktualiseras även för det fall någon 
av stadens nämnder ska ansvara för en central funktion som berör flera nämnder eller 
på något annat sätt utför stadsövergripande behandlingar. I båda dessa fall aktualiseras 
dessutom frågan i vilken mån nämnderna intar ett personuppgiftsbiträdesförhållande 
gentemot kommunstyrelsen eller någon annan nämnd, och hur instruktionerna för 
denna hantering enligt art. 28 dataskyddsförordningen i så fall ska regleras?

Servicenämnden

Servicenämnden beslutade vid sitt sammanträde den 17 april 2018 följande.
Servicenämnden beslutar att överlämna förvaltningens tjänsteutlåtande 
som svar på remissen.

Serviceförvaltningens tjänsteutlåtande daterat den 28 mars 2018 har i 
huvudsak följande lydelse.

Serviceförvaltningen har inget att erinra mot de föreslagna tilläggen i § 6 och § 8. 
Bedömningen är att de tillägg som föreslås på ett korrekt sätt avspeglar de utökade 
uppdrag som servicenämnden fått ansvar för.

Förvaltningen har inte heller något att erinra mot de föreslagna tilläggen i § 7. 
Däremot konstaterar förvaltningen att det uppdrag som står beskrivet under punkt 2, 
att tillhandahålla ”statistiska uppgifter från lönesystemet för uppföljning inom staden” 
inte längre är en tjänst som nämnden utför. Det uppdraget är sedan tidigare överfört till 
kommunstyrelsen varför den skrivningen bör strykas ur servicenämndens reglemente. 
Därutöver vill förvaltningen framföra att det genomgående i texten bör framkomma att 
beställning kan ske från såväl nämnder som styrelser, då servicenämnden även 
tillhandahåller tjänster till stadens bolag. I nuvarande lydelse uttrycks enbart nämnder.
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Socialnämnden

Socialnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 17 april 2018 följande.
1. Socialnämnden hänvisar till tjänsteutlåtandet som svar på remissen
2. Socialnämnden överlämnar ärendet till kommunstyrelsen

Socialförvaltningens tjänsteutlåtande daterat den 3 april 2018 har i huvudsak 
följande lydelse.

Förvaltningen finner att förslagen till ändringar i stort sett är adekvata, men föreslår 
följande förtydligande: 

3 §, punkt 7: samordning av bostäder inom stadsdelsnämndernas 
samverkansområden, exklusive äldreboenden 

Utöver detta föreslår förvaltningen ett par ändringar och tillägg i reglementet för att 
det ska täcka nämndens verksamhet:  

4 §, punkt 3: mottagning och skyddat boende för våldsutsatta 
4 §, punkt 2: öppenvårdsbehandling för personer över 18 år, som har eller har haft 

narkotikaproblem eller spelmissbruk, och/eller deras familjer 
3 §, tillägg: 
 hälso- och sjukvårdsinsatser i bostad med särskild service och daglig 

verksamhet enligt LSS 
 förstärkningsteam inom socialtjänstens barn- och ungdomsvård 
 internetbaserade socialtjänstrådgivning 

4 §, tillägg: 
 att förmedla bostäder med särskild service enligt LSS samt grupp- och 

stödboende enligt SoL 
 bedömning av ersättningsnivåer för LSS-beslut för stadsdelsnämndernas 

räkning 
 att rekvirera statliga medel för insatser eller utveckling inom socialtjänstens 

område 
 stärkt skolstöd inom familjehemsvården, SkolFam 

Förvaltningen föreslår att socialnämnden hänvisar till detta tjänsteutlåtande som svar 
på remissen.

Stadsbyggnadskontoret

Stadsbyggnadskontorets tjänsteutlåtande daterat den 2 maj 2018 har i 
huvudsak följande lydelse.
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Stadsbyggnadskontorets synpunkter på nu gällande reglementen kunde sammanfattas 
på följande vis:

 Hänvisningar till lagstiftningen behövde uppdateras.
 Vissa delar av nämndens faktiska ansvarsområden kunde förtydligas.
 Ansvaret för dispenser och tillsyn avseende strandskydd var inte 

anpassat till gällande lagar och förordningar.
 Ansvar för energirådgivning i husbyggnadstekniskt avseende bör inte 

åläggas stadsbyggnadsnämnden då kommunens åtgärder på detta område inte utförs av 
stadsbyggnadsnämnden utan i ett samarbete mellan 27 kommuner inom ramen för 
energi- och klimatrådgivningen. Stadsbyggnadsnämnden är inte kommunens 
representant i detta samarbete.
De flesta av kontorets synpunkter kan enligt stadsbyggnadskontorets bedömning anses 
ha åtgärdats i de föreslagna revideringarna av nämndernas reglementen. 
Stadsbyggnadskontoret tillstyrker därför i huvudsak förslaget. Stadsbyggnadskontoret 
anser dock alltjämt att ansvar för stadens energirådgivning inte bör åläggas 
stadsbyggnadsnämnden då denna verksamhet, även avseende byggnadstekniska frågor, 
utförs av annan part, där staden närmast företräds av miljö- och hälsoskyddsnämnden.

Trafikkontoret

Trafikkontorets tjänsteutlåtande daterat den 2 maj 2018 har i huvudsak 
följande lydelse.

De ändringar som föreslås i § 2 punkt 1, 5 och 8 innebär endast att lagens hela titel 
skrivs ut. Kontoret har inga synpunkter på dessa ändringar. 

Den förstnämnda ändringen i § 2 punkt 3 tycker kontoret är bra, eftersom 
parkeringsövervakning är den korrekta benämningen enligt lag och förordning som 
styr verksamheten. Kontoret motsätter sig dock föreslagen ändring från 
”parkeringsrörelsen” till ”parkeringsregleringen”. 

Parkeringsregleringen åsyftas under § 2 punkt 1, dvs. möjligheten att utfärda lokala 
trafikföreskrifter och reglera bestämmelserna. Parkeringsregleringen särskiljer sig från 
begreppet parkerings-rörelsen i punkt 3. Parkeringsrörelse avser att det är en rörelse 
(verksamhet) som innefattar att exempelvis ta ut p-avgifter, anskaffa p-automater med 
mera. Kontoret vidhåller därför att begreppet parkeringsrörelse bör bibehållas. 
Trafikkontoret vill även uppmärksamma att kameraövervaknings-lagen kommer att 
ersättas av ny lag som ska heta kamera-bevakningslagen. Lagen ska träda i kraft den 
25 maj 2018.
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Utbildningsnämnden

Utbildningsnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 19 april 2018 
följande.

Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till 
kommunstyrelsen som svar på remissen.

Utbildningsförvaltningens tjänsteutlåtande daterat den 13 april 2018 har i 
huvudsak följande lydelse.

Förvaltningen ser positivt på kommunstyrelsen förtydliganden av 
utbildningsnämndens reglemente. Förvaltningen förslår dock korrigeringar som gäller 
nämndens ansvar för omsorg under tid då förskola eller fritidshem inte erbjuds.

Förvaltningen har uppmärksammat att några begrepp under 2 § punkt 3 i 
reglementet inte överensstämmer med skollagen gällande omsorg under tid då förskola 
eller fritidshem inte erbjuds. I nämndens reglemente används begreppet ”Barnomsorg 
på obekväm arbetstid”. Det bör ändras till skollagens definition av verksamheten 
”Omsorg under tid då förskola eller fritidshem inte erbjuds”1.

Därutöver bör skrivningen ”för tillståndsprövning för” ändras till ”rätt till bidrag 
för”2.

Förvaltningen föreslår att texten under utbildningsnämndens uppgifter i 
reglementet 2 § punkt 3 ändras enligt följande: ansvarar för att tillhandahålla omsorg 
under tid då förskola eller fritidshem inte erbjuds för barn från sex år fram till 
vårterminen det år de fyller tretton år, för rätt till bidrag för och insyn i fristående 
verksamhetsutövare av omsorg under tid då förskola eller fritidshem inte erbjuds, för 
godkännande och administration kring ansökningar för omsorg under tid då förskola 
eller fritidshem inte erbjuds från vårdnadshavare samt administrerar utbetalning av 
ersättning till godkända utförare oavsett regiform.

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 
tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen.

Äldrenämnden

Äldrenämnden beslutade vid sitt sammanträde den 17 april 2018 följande.
Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
remiss ”Ändring i reglementen för vissa facknämnder och 
stadsdelsnämnderna” och överlämnar det till kommunstyrelsen.

Äldreförvaltningens tjänsteutlåtande daterat den 6 april 2018 har i huvudsak 
följande lydelse.

Förvaltningen ställer sig övergripande positiv till ändringarna i nämndens reglemente. 
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Inledningsvis välkomnar förvaltningen förslaget beträffande förtydligande av 
nämndens uppgifter avseende uppföljning, utvärdering och utveckling av äldreomsorg 
samt kvalitetsobservation och uppföljning av myndighetsutövning, jämför förslaget 3 
§ p. 2, 3 och 4. Nyssnämnda uppdrag, med undantag för kvalitetsobservationer, har 
ålegat äldrenämnden sedan nämnden inrättades. Ansvaret för stadens 
kvalitetsobservatörer fördes över från kommunstyrelsen till äldrenämnden i budget för 
år 2017. 

Köhanteringen
I samband med budget för år 2013 beslutade kommunfullmäktige att överföra ansvaret 
för köhanteringen för vård- och omsorgsboenden från stadsdelsnämnderna till 
äldrenämnden. Fr.o.m. 2018 är även köhanteringen beträffande servicehus 
centraliserad genom att denna organisatoriskt placerats på äldrenämnden. 
Köhanteringens verksamhet, som främst handlar om att erbjuda personer med 
biståndsbeslut boende på vård- och omsorgsboenden eller servicehus, utgör ett led i 
verkställigheten av beslutet om bistånd i form av särskilt boende. 

Omsorg om funktionsnedsatta
Förvaltningen ställer sig positiv till att begreppet handikappomsorg stryks i 
reglementet dels då ordet är otidsenligt, dels då det exempelvis i budget för år 2018 
används annat begrepp. I budget för innevarande år anges termen personer med 
funktionsnedsättning. Förslaget om ändring i äldrenämndens reglemente innehåller 
begreppet omsorg om funktionsnedsatta. Enligt förvaltningens mening bör förslaget 
ändras till omsorg om personer med funktionsnedsättning.  

Ansvaret för centrala upphandlingar inom äldreomsorgen
Under 5 § 1 st. i förslaget anges SFS-nummer för lagen om offentlig upphandling 
(2016:1145), LOU, och lagen om valfrihetssystem (2008:962), LOV. Förvaltningen 
ifrågasätter nödvändigheten av att skriva in SFS-nummer i reglementet. Detta eftersom 
lagar och övriga författningar i regel inte gäller under någon längre period utan att 
upphävas och ersättas av nya motsvarande regelverk. Särskilt när det är fråga om 
författningar som har sin grund i rättsakter från Europeiska unionen finns det 
anledning att inte nämna SFS-nummer i reglementet. Vad gäller LOU har namnet och 
akronymen inte ändrats, trots att en ny lag trädde i kraft den 1 januari 2017. Enligt 
förvaltningens mening är det således tillräckligt att enbart namnet på respektive 
lagstiftning anges i reglementet. För det fall även SFS-nummer för ovannämnda lagar 
förekommer i reglementet kommer, allt annat lika, det att bli nödvändigt med 
redaktionella ändringar så snart någon av lagarna upphävs.  

Nämndens uppgifter
I 2 § 1 p. i förslaget föreskrivs att äldrenämnden ansvarar för kommunövergripande 
frågor rörande äldreomsorg samt för att samordna och utveckla äldreomsorgen i 
Stockholms stad. 
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Av 3 § 2 p. i förslaget framgår vidare att nämnden svarar för stadsövergripande 
uppföljning, utvärdering och utveckling av äldreomsorg.  
2 § och 3 § p. 2 i kommunstyrelsens förslag är delvis överlappande, varför en av 
paragraferna bör, åtminstone av systematiska skäl, ändras. Vidare bör endast en av 
termerna – stadsövergripande eller kommunövergripande – användas.

Överförmyndarförvaltningen

Överförmyndarförvaltningens tjänsteutlåtande daterat den 22 maj 2018 har i 
huvudsak följande lydelse.

Överförmyndarförvaltningen anser att tillägget är relevant, men föreslår följande 
formulering: Nämnden ansvarar för stöd till rekrytering och arvodering av särskilt 
förordnade vårdnadshavare till ensamkommande flyktingbarn folkbokförda i 
Stockholms stad.

Bromma stadsdelsnämnd

Bromma stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 19 april 2018 
följande.

Nämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen 
som svar på remissen.

Bromma stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 28 mars 2018 har 
i huvudsak följande lydelse.

Förvaltningen har tagit del av förslaget till ändringar i reglementet för 
stadsdelsnämnderna och har inget att invända mot de förändringar som föreslås. 
Förändringarna som presenteras är huvudsakligen redaktionella och förändrar inte 
stadsdelsnämndernas uppdrag i sak. När det gäller tillsynen enligt tobakslagen har man 
i reglementet lagt till att stadsdelsnämnderna även ska ha tillsynen över elektroniska 
cigaretter och påfyllnadsbehållare. Förvaltningen föreslår att nämnden överlämnar 
förvaltningens tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen.
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 
19 april 2018 följande.

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
remiss från kommunstyrelsen om ändring i reglemente för 
stadsdelsnämnderna och vissa facknämnder.

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 
28 mars 2018 har i huvudsak följande lydelse.

Förvaltningen har inget att erinra mot tillägget om att stadsdelsnämnderna har hand 
om tillsyn över elektroniska cigaretter som följer av Lag (2017:425) om elektroniska 
cigaretter och påfyllnadsbehållare. Detta i likhet med det som redan gäller om 
stadsdelsnämndernas tillsyn över tobaksförsäljning. Hänvisning till den nya lagen 
saknas i reglementet samt att tillsynen ska gälla ”försäljning”

En mening från tidigare reglemente saknas ”på försäljningsställen som inte har 
serveringstillstånd” 
Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar till kommunstyrelsen.

Farsta stadsdelsnämnd

Farsta stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 12 april 2018 
följande.

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
remissen av förslag till ändring i reglementen för stadsdelsnämnderna och 
vissa facknämnder.

Farsta stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 28 mars 2018 har i 
huvudsak följande lydelse.

Det tillägg som gäller tillsynen av försäljning av elektroniska cigaretter och 
påfyllningsbehållare (sista stycket i § 3) saknar en hänvisning till den lagstiftning som 
reglerar tillsynen. Det saknas även att tillsynen gäller försäljning av dessa varor. 
Dessutom har en del av en mening i nuvarande reglemente fallit bort, troligen 
oavsiktligt.

Med en komplettering avseende det nya lagrummet och en redaktionell ändring 
föreslår förvaltningen att stycket formuleras så här:
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”Stadsdelsnämnd har hand om tillsynen över försäljning av folköl enligt 
alkohollagen, av tobak enligt tobakslagen och av elektroniska cigaretter och 
påfyllningsbehållare enligt lagen om elektroniska cigaretter och 
påfyllningsbehållare. Tillsynen av försäljning av folköl gäller försäljningsställen 
som inte har serveringstillstånd.” (Den avslutande meningen motsvarar den text som 
har fallit bort jämfört med nuvarande reglemente.)

Förvaltningen vill också föreslå en enklare skrivning av den komplettering som 
gäller ansvaret enligt socialtjänstlagen:

”Inom ramen för Detta ansvar omfattas omfattar biståndsbedömning och 
verksamhet i enlighet med enligt socialtjänstlagen (SoL) för äldreomsorg, individ- och 
familjeomsorg, ekonomiskt bistånd samt socialpsykiatri.”

I övrigt har förvaltningen inga synpunkter på de föreslagna ändringarna.
Stadsdelsnämnden föreslås överlämna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 

remissen.

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 
19 april 2018 följande.

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på 
remissen.

 
Hägersten-Liljeholmen stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 3 
april 2018 har i huvudsak följande lydelse.

Förvaltningen har inga synpunkter på förslagen till ändringarna i reglementet.

Hässelby-Vällingby stadsdelsnämnd

Hässelby-Vällingby stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 12 
april 2018 följande.

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
remissen från kommunstyrelsen.

Hässelby-Vällingby stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 28 
mars 2018 har i huvudsak följande lydelse.
 
Förvaltningen har inga synpunkter på förslaget.

Förvaltningen föreslår att stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen.



  

27

Kungsholmens stadsdelsnämnd

Kungsholmens stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 19 april 
2018 följande.

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
remissen.

Kungsholmens stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 28 mars 
2018 har i huvudsak följande lydelse.

I de situationer då reglementen behöver användas är det nödvändigt att de är tydliga 
och aktuella. Förvaltningen välkomnar därför de föreslagna förändringarna och har 
inga synpunkter på förslaget.

Norrmalms stadsdelsnämnd

Norrmalms stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 19 april 
2018 följande.

Remissen besvaras med förvaltningens tjänsteutlåtande.

Norrmalms stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 10 april 2018 
har i huvudsak följande lydelse.

Förvaltningen har inget att invända mot de föreslagna ändringarna i reglementet för 
stadsdelsnämnderna. Förslagen till ändringar är i huvudsak en anpassning till nu 
gällande lagstiftning. Lagen om elektroniska cigaretter och påfyllnadsbehållare trädde 
i kraft den 1 juli 2017 och den nya kommunallagen den 1 januari 2018. 

När det gäller elektroniska cigaretter och påfyllnadsbehållare anser förvaltningen 
att det bör framgå att tillsynen gäller försäljning av elektroniska cigaretter och 
påfyllnadsbehållare. Här är det bra om en hänvisning till den nya lagen görs på samma 
sätt som när det gäller försäljning av folköl och tobak.   
Vad gäller frågan om stadsdelsnämndernas ansvar för att tillhanda-hålla barnomsorg 
på obekväm arbetstid har kommunfullmäktige i januari 2018 fattat beslut. Den 
föreslagna kompletteringen i reglementet är således bara en anpassning till redan 
gällande bestämmelser. I förslaget anges att ansvaret för att tillhandahålla barnomsorg 
på obekväm arbetstid omfattar barn i åldern ”1-5 år vilka är folkbokförda inom 
stadsdelsnämnden”. Förvaltningen anser att detta ska ändras till ”folkbokförda inom 
stadsdelsnämndsområdet.
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Rinkeby-Kista stadsdelsnämnd

Rinkeby-Kista stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 26 april 
2018 följande.

Remissen besvaras med förvaltningens tjänsteutlåtande.

Rinkeby-Kista stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 10 april 
2018 har i huvudsak följande lydelse.

Stadsdelsförvaltningen har tagit del av de ändringar som avser reglementet för 
stadsdelsnämnderna. Förvaltningen har inget att erinra mot förslaget utan är positiv till 
de ändringar och förtydliganden som föreslås.  

Skarpnäcks stadsdelsnämnd

Skarpnäcks stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 15 maj 2018 
följande.

Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas som svar på remissen.

Särskilt uttalande gjordes av Ewa Larsson m.fl. (alla MP), Claes Elmgren m.fl. 
(alla S) och Tina Kratz m.fl. (alla V), bilaga 1.

Skarpnäcks stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 23 april 2018 
har i huvudsak följande lydelse.

Förvaltningen anser att den föreslagna specificeringen av stadsdelsnämnds ansvar 
inom socialtjänsten bör omformuleras till: 

”Inom ramen för detta ansvar omfattas biståndsbedömning och verksamhet i 
enlighet med socialtjänstlagen (SoL) för äldreomsorg, individ- och familjeomsorg, 
ekonomiskt bistånd samt socialpsykiatri och funktionsnedsättning.”

Ändringen föreslås eftersom stadsdelsnämnden inte enbart 
ansvarar för insatser för personer med funktionsnedsättning enligt LSS utan även 

enligt SoL. 
I övrigt har förvaltningen inget att erinra mot de föreslagna ändringarna i reglementet.

Skärholmens stadsdelsförvaltning

Skärholmens stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 4 april 2018 
har i huvudsak följande lydelse.
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Förvaltningen ser positivt på förändringarna och har i övrigt inga synpunkter.

Spånga-Tensta stadsdelsnämnd

Spånga-Tensta stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 26 april 
2018 följande.

Spånga-Tensta stadsdelsnämnd beslutar att överlämna förvaltningens 
tjänsteskrivelse som svar på remissen.

Särskilt uttalande gjordes av Sus Andersson m.fl. (alla MP), Anna Jonazon 
m.fl. (alla S) och Rashid Mohammed (V), bilaga 1.

Spånga-Tensta stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 2 april 
2018 har i huvudsak följande lydelse.

Spånga-Tensta stadsdelsförvaltning anser att de föreslagna förändringarna i 
reglemente för stadsdelsnämnderna överlag är välgrundade och bidrar till att förtydliga 
stadsdelsnämndens uppdrag. 

Förvaltningen ställer sig dock frågande till den föreslagna formuleringen av § 7, 
Kommunövergripande uppgifter. Förvaltningens uppfattning är att hänvisningar till 
innehåll i ett budgetdokument bör undvikas i ett reglemente. Dels eftersom att detta 
försvårar möjligheten att via reglementet utläsa stadsdelsnämndernas 
verksamhetsområden och uppgifter, och dels eftersom att det blandar ihop 
fullmäktiges mål- och budgetstyrning med fullmäktiges styrning av nämndernas 
verksamhets-, organisations- och arbetsformer. Förvaltningen anser att därför att § 7 
bör omformuleras eller strykas.

Södermalms stadsdelsnämnd

Södermalms stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 19 april 
2018 följande.

1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på remissen.

2. Beslutet förklaras omedelbart justerat.

Södermalms stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 28 mars 2018 
har i huvudsak följande lydelse.

Södermalms stadsdelsnämnd avser endast att yttra sig över de föreslagna ändringarna i 
Reglemente för stadsdelsnämnderna (2017:2).
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Remissen innehåller inga kommentarer eller motiv till de föreslagna ändringarna 
varför remissvaret kommer att ges utifrån de förutsättningarna. 

Ändringarna i 3 § första stycket synes vara av redaktionell och förtydligande 
karaktär och föranleder därför inga synpunkter från Södermalms stadsdelsnämnds 
sida.

Ändringen i 3 § tredje stycket synes vara föranledd av ny lagstiftning gällande 
elektroniska cigaretter och påfyllningsbehållare. Södermalms stadsdelsnämnd noterar 
att tillsynsansvaret över att lag och föreskrifter gällande elektroniska cigaretter och 
påfyllningsbehållare ska handhas av stadsdelsnämnderna och har inget att invända 
emot det. 

Förvaltningen ser det som en fördel om det i reglementet framgått att det är 
efterlevnaden av lagen om elektroniska cigaretter och påfyllningsbehållare som 
stadsdelsnämnderna ska ha tillsyn över.

Den föreslagna utformningen i reglementet avseende tillsyn är följande: ” 
Stadsdelsnämnd har hand om tillsynen över folkölsförsäljningen enligt alkohollagen 
samt tillsynen över elektroniska cigaretter, påfyllnadsbehållare och 
tobaksförsäljningen enligt tobakslagen.”

Ändringarna i 4-5 §§, 7 och 10 §§ synes vara följdändringar på grund av beslut i 
kommunfullmäktige och en ny kommunallag föranleder inga synpunkter.   
Förvaltningen föreslår att stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens 
tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen.

Älvsjö stadsdelsnämnd

Älvsjö stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 19 april 2018 
följande.

1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen.

2. Paragrafen justeras omedelbart.

Älvsjö stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 28 mars 2018 har i 
huvudsak följande lydelse.

Förvaltningen ställer sig bakom de föreslagna ändringar i reglementet som är en 
anpassning till de uppgifter som gäller idag. Paragrafen justeras omedelbart.
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Östermalms stadsdelsnämnd

Östermalms stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde 19 april den 
följande.

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
remissen.

Östermalms stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 5 april 2018 
har i huvudsak följande lydelse.

I tillägget om att stadsdelsnämnderna har hand om tillsyn enligt den nya lagen om 
elektroniska cigaretter och påfyllnadsbehållare anser förvaltningen att det bör 
förtydligas att det avser tillsyn av försäljning av dessa varor. Det blir då konsekvent 
med skrivningarna om tillsyn av folkölsförsäljning. 

I nu gällande reglemente för stadsdelarna framgår att stadsdelarna ansvarar för 
tillsynen av folkölsförsäljning på försäljningsställen som inte har serveringstillstånd. 
Denna mening verkar ha fallit bort i förslaget till nytt reglemente. 
I övrigt har förvaltningen inga synpunkter på de föreslagna förändringarna.
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Bilaga 1
Reservationer m.m.

Kulturnämnden

Särskilt uttalande gjordes av Emilia Bjuggren m.fl. (alla S), Micke Seid m.fl. (alla 
MP) och Ann Mari Engel m.fl. (alla V) enligt följande:

Vi instämmer i förvaltningens förslag till beslut men vill be Stadsledningskontoret titta 
närmare på formuleringen om stödformer. Detta för att försäkra oss om en formulering 
som tydligt innefattar kulturnämndens samtliga aktuella stöd. 

Ersättaryttrande gjordes av Sofia Lundin (Fi) instämmer i särskilt uttalande från 
ordförande Emilia Bjuggren m.fl. (S), Micke Seid m.fl. (MP) och Ann Mari Engel 
m.fl. (V).

Skarpnäck stadsdelsnämnd

Särskilt uttalande gjordes Ewa Larsson m.fl. (alla MP), Claes Elmgren m.fl. (alla S) 
och Tina Kratz m.fl. (alla V)

Vi instämmer i förvaltningens förslag till förändring. Vi tror dock att det också skulle 
vara relevant att lägga till något om stadsdelarnas ansvar för det lokala 
utvecklingsarbetet. Det lokala utvecklingsarbetet är en viktig faktor för att skapa ett 
socialt och ekologiskt hållbart Stockholm, ett Stockholm som håller ihop. Vikten av 
det arbetet tror vi behöver lyftas fram så att det blir en självklar del även i det framtida 
arbetet i stadsdelarna.

Spånga-Tensta stadsdelsnämnd

Särskilt uttalande gjordes av Sus Andersson m.fl. (alla MP), Anna Jonazon m.fl. (alla 
S) och Rashid Mohammed (V) enligt följande:

Vi instämmer i förvaltningens synpunkter på remissen men vill därutöver även 
framhålla följande: Vi har inga invändningar mot de föreslagna ändringarna i 
reglementet för stadsdelarna, de är högst relevanta. Vi tror dock att det också skulle 
kunna vara relevant att lägga till något om stadsdelarnas ansvar för det lokala 
utvecklingsarbetet. Det lokala utvecklingsarbetet är en viktig faktor för att skapa ett 
socialt hållbart Stockholm, ett Stockholm som håller ihop. Vikten av det arbetet tror vi 
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kan behöva lyftas, så att det blir en självklar del även i framtida arbetet i såväl 
stadsdelar som facknämnder.
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